

## СО Д Е Р Ж А Н И Е

### СТАТЬИ И ОБЗОРЫ

#### МЕДИЦИНСКИЕ АСПЕКТЫ ЧЕРНОБЫЛЬСКОЙ КАТАСТРОФЫ

<b>Т.М. Шаршакова, Е.Я. Мурга</b> Роль информационной деятельности в системе реабилитационных мероприятий в период ликвидации техногенных и экологических катастроф .....	7
<b>В.С. Аверин, Э.Н. Цуранков, А.И. Костырко</b> О формировании доз внутреннего облучения сельского населения Белорусского Полесья .....	14
<b>С.Н. Сушко, А.М. Маленченко, Н.А. Ферапонтова</b> Генетические нарушения в клетках крови мышей при сочетанном радиационно-токсическом действии. Роль мощности дозы .....	20

#### КЛИНИЧЕСКАЯ МЕДИЦИНА

<b>В.М. Мицура, С.В. Жаворонок, Е.Л. Красавцев, А.П. Демчило, Аль-Ханса Аль-Шаби, И.Л. Павлович</b> Определение антител к NS5 белку вируса гепатита С (НСV) и антител к НCV класса IgM для прогноза эффективности интерферонотерапии хронического гепатита С .....	27
<b>Е.Л. Красавцев, Л.А. Мартемьянова, С.В. Жаворонок, И.Л. Павлович, Л.М. Красавцева, Е.И. Романова. В.М. Мицура</b> Распространенность и выраженность фиброза печени у больных хроническим гепатитом С .....	31
<b>Д.В. Тапальский</b> Клинические и эпидемиологические особенности сальмонеллезов у детей раннего возраста .....	35
<b>Е.П. Бортновская, Е.Л. Красавцев</b> Клинико-лабораторные особенности сальмонеллеза у детей до трех лет .....	44
<b>И.А. Евсеенко</b> Генерализованный рубромикоз .....	47
<b>Е.И. Барановская, И.Ф. Крот, А.М. Агеева</b> Роль инфекционных факторов в развитии осложнений беременности, родов и послеродового периодов у женщин с плацентарной недостаточностью .....	52
<b>Е.Л. Лашкевич</b> Иммунологические аспекты невынашивания беременности .....	57
<b>Ж.П. Кравчук</b> Перспективы мониторинга врожденных пороков развития у детей Гомельской области .....	62
<b>Ю.З. Николаева, О.В. Криволапов, Н.П. Бортновская, А.В. Фролова, И.А. Анихимовский</b> Пренатальная диагностика хромосомной патологии плода .....	65
<b>А.А. Козловский</b> Актуальные проблемы детской гастроэнтерологии .....	69
<b>А.И. Зарянкина, Л.В. Кривицкая</b> Синдром раздраженного кишечника .....	73
<b>В.Я. Латышева, Аль-Хулайди Мохамед А.С.</b> Состояние липидного обмена у больных с инфарктом мозга .....	78
<b>Аль-Хулайди Мохамед А.С.</b> Нарушение когнитивных функций у больных с инфарктом мозга в раннем восстановительном периоде .....	82

<b>М.М. Дятлов</b>	
Эпидемиология повреждений таза .....	87
<b>С.А. Иванов</b>	
Классификация дефектов нижней губы .....	89
<b>А.В. Величко</b>	
Энтеральное питание в лечении больных с высокими несформированными кишечными свищами .....	93
<b>И.Ф. Шалыга, О.А. Голубев</b>	
Статистические и морфологические характеристики ургентных состояний.....	98
<b>Аль-Кабаб Тауфик Ахмед</b>	
Лечение доброкачественной гиперплазии предстательной железы трансуретральной радиоволновой гипертермией .....	100
<b>Аль-Кабаб Тауфик Ахмед</b>	
Некоторые вопросы сексуального здоровья больных с доброкачественной гиперплазией предстательной железы .....	105
<b>Б.Б. Осипов</b>	
Прогнозирование возможности выполнения симультанных операций у больных острым холециститом .....	110

## ПРОБЛЕМЫ ОБЩЕСТВЕННОГО ЗДОРОВЬЯ И ЗДРАВООХРАНЕНИЯ

<b>В.П. Бровко, И.В. Яблонская</b>	
Оценка уровня экологической информированности населения и потребления йодированной соли «Полесье» в Мозырском регионе .....	118
<b>Е.М. Бутенкова</b>	
Социально-бытовые факторы риска энтеробиоза у детей, посещающих дошкольные учреждения г. Гомеля.....	119

## НОВЫЕ ТЕХНОЛОГИИ

<b>Ф.А. Горбачев</b>	
Особенности оперативной техники контурной пластики лица аллогенным коллаген-фасциальным трансплантатом.....	122
<b>С.В. Жаворонок, Е.В. Воропаев, Аль Шаби Аль Ханса, В.М. Мицура, А.В. Воропаева</b>	
Методические подходы к созданию отечественных диагностических тест-систем для выявления спектра антител к вирусу гепатита С .....	126
<b>М.Я. Острикова, О.Ю. Баранов</b>	
Характерные особенности выделения суммарной ДНК из патогенных и сапрофитных грибов классов <i>Ascomycetes</i> , <i>Basidiomycetes</i> и <i>Deuteromycetes</i> .....	130
<b>И.Н. Федорова</b>	
Эффективность лечения больных с эрозивно-язвенными поражениями слизистой оболочки рта препаратами на основе биена.....	133

## СЛУЧАИ ИЗ КЛИНИЧЕСКОЙ ПРАКТИКИ

<b>Н.Ф. Бакалец, И.И. Мистюкевич, А.П. Мистюкевич</b>	
Случай асептического тромботического эндокардита у больной с раком шейки матки.....	138
<b>С.С. Ивкина, Н.Л. Бильская</b>	
Смешанное системное заболевание соединительной ткани у девочки-подростка.....	142

## ИСТОРИЯ МЕДИЦИНЫ

<b>Д.М. Толочко</b>	
Размещение и трудоустройство беженцев из Польши в БССР (сентябрь 1939 – июнь 1941 гг.).....	145

## C O N T E N T

## ARTICLES AND REVIEWS

## MEDICAL ASPECTS OF CHERNOBYL CATASTROPHY

<b>T.M. Sharshakova., E.Ya. Murga</b> Role of information activities in the system of rehabilitational measures during liquidation of technogenic and ecological catastrophes .....	7
<b>V.S. Averin, E.N. Tsurankov, A.I. Kostyrko</b> On internal doses of irradiation of rural inhabitants of Belarus Polesye .....	14
<b>S.N. Sushko, A.F.Malenchenko, N.A.Ferapontova</b> Genetic damages in blood cells under combined radiation — toxic action. The role of dose rate.....	20

## CLINICAL MEDICINE

<b>V.M. Mitsura, S.V. Zhavoronok, E.L. Krasavtsev, A.P. Demtchilo, Al-Shabi Al-Khansa, I.L. Pavlovich</b> Detection of antibodies to hepatitis C virus (HCV) NS5 protein and antibodies to HCV IgM for prediction of interferon therapy efficacy in patients with chronic hepatitis C.....	27
<b>E.L. Krasavtsev, L.A. Martemianova, S.V. Zhavoronok, I.L. Pavlovich, L.M. Krasavtseva, E.I. Romanova, V.M. Mitsura</b> The extent and severity of liver fibrosis in patients with chronic hepatitis C .....	31
<b>D.V. Tapalski</b> Clinical and epidemiological features of salmonellosis in early age children.....	35
<b>E.P. Bortnovskaya, E.L. Krasavtsev</b> Clinical and laboratory features of salmonellosis in children under three years old.....	44
<b>I.A. Evseyenko</b> Generalized rubromycosis.....	47
<b>E.I. Baranouskaya, I.F. Krot, A.M. Ageeva</b> The role of infectious factors in occurrence of complications of pregnancy, delivery and postnatal period at women with placental insufficiency .....	52
<b>E.L. Lashkevich</b> Immunologic aspects of spontaneous abortion .....	57
<b>Zh.P. Kravchuk</b> Monitoring perspectives of children with congenital development abnormalities in Gomel region.....	62
<b>J.Z. Nikolaeva, O.V.Krivilapov, N.P. Bortnovskaja, A.V. Phrolova I. A. Anikhimovskiy</b> Prenatal diagnostic of chromosome pathology .....	65
<b>A.A. Kozlovsky</b> Urgent issues of pediatric gastroenterology .....	69
<b>A.I. Zaryankina, L.V. Krivitskaya</b> Intestine irritation syndrome .....	73
<b>V.Ya. Latysheva, Al Khulaidi Mohamed A.S.</b> Condition of lipid metabolism in patients with cerebral infarction .....	78
<b>Al-Khulaidi Mohamed A.C.</b> Disorders cognitive functions after brain infarction in the early reconstruction period.....	82

<b>M.M. Dyatlov</b> Epidemiology of pelvic injuries .....	87
<b>S.A. Ivanov</b> Classification defects in the lower lip .....	89
<b>A.V. Velichko</b> Role of intestinal feed in treatment of patients with the high nongenerated intestinal fistulas.....	93
<b>I.F. Shalyga, O.A. Golubev</b> Statistical and morphological descriptions of urgent states .....	98
<b>Taufik Ahmed Al-Kabab</b> Benign prostatic hypertrophy treatment with transurethral radio-wave hyperthermia.....	100
<b>Taufik Ahmed Al-Kabab</b> Some issues of sexual health of patients with benign hyperplasia of prostate .....	105
<b>B.B. Osipov</b> Forecasting of the opportunity of performance simultaneous operations for patients..... with acute cholecystitis	110

## PROBLEMS OF PUBLIC HEALTH AND HEALTH CARE

<b>V.P. Brovko, I.V. Jablonskaja</b> Estimation of the level of ecological knowledge among the population and consumption of iodinated salt «Polesye» in Mozyr area.....	118
<b>E.M. Butenkova</b> Social risk factors of enterobiasis at children visiting preschool establishments of Gomel .....	119

## NEW TECHNOLOGIES

<b>F.A. Gorbachev, S.L. Anischenko</b> Features of operative technique of face-lift with allogeneous collagen-fascial transplant.....	122
<b>S.V. Zavoronok, E.V. Voropaev, Munasar Hani, V.M. Mitsura, A.V. Voropayev</b> Methodical approaches to creation domestic diagnostic the test-systems for revealing antibodies to individual polypeptides <i>HCV</i> .....	126
<b>M.Ya. Ostrikova, O.Yu. Baranov</b> Characteristic features of isolation of total DNA from pathogenic and saprophyte <i>Ascomycetes, Basidiomycetes and Deuteromycetes</i> fungus .....	130
<b>I.N. Feodorova</b> Efficacy of the treatment in patients with oral mucosa erosive-ulcerous lesions with medicines on <i>bienum basic</i> .....	133

## CASE STUDIES

<b>N.F. Bakalets, A.P. Mistukevich, I.I. Mistukevich</b> Case of thrombotic endocarditis developed by the patient sick with the cancer of uterus cervix.....	138
<b>S.S. Ivkina, N.L. Bilskaya</b> Combined systemic disease of connective tissue in adolescent girl .....	142

## HISTORY OF MEDICINE

<b>D.M. Tolochko</b> Refugees from Poland to the BSSR (from September 1939 to June 1941) .....	145
---	-----